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Openingsrede 
(Summary p. 4) door 

N. Veldhuyzen van Zanten 

(Voorzitter van het Bestuur van het Instituut voor de 
Veredeling van Tuinbouwgewassen) 

Dames en Heren, 

Ik heet U allen hartelijk welkom op deze Veredelingsdag voor Fruitgewas
sen. In vorige jaren hebben wij wel gezamenlijke veredelingsdagen voor 
groente- en fruitgewassen gehad, maar het blijkt meer en meer, dat wij ons 
specialiseren zowel in de ene richting als in de andere, en dat het meer doel
matig wordt om deze twee groepen gewassen te scheiden in de veredelings
dagen. 

Zo hebben wij in de zomer van 1953 een veredelingsdag gehad voor groen
tegewassen en nu hebben wij dan een veredelingsdag voor fruitgewassen. 

Het verheugt mij, dat zovelen aan onze uitnodigingen voor deze bijeenkomst 
gevolg hebben gegeven. Een bijzonder woord van welkom wil ik hier richten 
tot de heer Bartelds, Inspecteur van het Tuinbouwonderwijs, en aan de ver
schillende vertegenwoordigers van het Ministerie van Landbouw. Verder heet 
ik welkom de vertegenwoordigers van de verschillende zusterinstituten zoals 
het LP.O., het I.T.T. en het I.B.V.T.; evenals de vertegenwoordigers van het 
Laboratorium voor Tuinbouwplantenteelt; het Genootschap voor Landbouw
wetenschap, Ir W . G. van der Kroft; de Studiekring voor Plantenveredeling; 
de N.F.O.; de N.A.K.-B. en de heren consulenten. Een bijzonder woord van 
welkom wil ik richten tot de heer Burgmans, als Directeur van de Middelbare 
Tuinbouwschool te Utrecht. 

Ook wil ik nog hartelijk welkom heten de pers, die hier aanwezig is. Ik ge
loof, dat de pers vandaag een moeilijke taak heeft, om over dergelijke tech
nische zaken een juist verslag te maken. Toch is het zeer belangrijk, dat van 
deze dagen verslagen verschijnen en dat deze wereldkundig gemaakt worden, 
opdat men wete welke inspanningen men zich in deze tijd getroost om de ver
schillende gewassen tot hun hoogste peil van ontwikkeling op te voeren. 

Ook wil ik gaarne hartelijk welkom heten de dame en heren, die zich bereid 
hebben verklaard om vandaag voor ons korte inleidingen te houden, die alle
maal zullen handelen over hetzelfde onderwerp, maar dan van verschillende 
zijden belicht. Ik hoop, dat hierop een levendige discussie zal volgen en dat 
wij zo een vruchtbare bespreking zullen hebben. Het is niet zo zeer de bedoe
ling om in deze korte voordrachten een maximum aan wetenschap te ventileren, 
maar eerder om de vraagstukken en de moeilijke punten te stellen en in ge
meenschappelijke discussie te trachten de moeilijkheden tot een oplossing of 
althans nader tot hun oplossing te brengen. 

Dit is de eerste maal, dat wij met elkander in het nieuwe gebouw van het 
I.V.T. kunnen samenkomen. Het nieuwe gebouw is nog steeds in aanbouw 
al begint het zijn voltooiing te naderen. Wij hebben in de nazomer ernstig 
overwogen of het niet mogelijk was de officiële opening van deze gebouwen 
nog in het najaar te hebben, maar het bleek niet wel doenlijk. Wij hopen nu de 
opening te laten plaats hebben, wanneer verschillende gewassen in bewerking 
zijn. Alle aanwezigen kunnen dan het bedrijf in werking zien, zodat men een 
indruk krijgt van het doel van dit instituut en wat hier alzo bewerkt wordt. 



Ik hoop, dat wij vandaag weer een goede indruk van het I.V.T, en van 
allen, die aan deze dag meewerken, mee naar huis nemen. 

De appel is, economisch gezien, voor ons land een zeer belangrijk, zo niet 
het belangrijkste fruitgewas, zoals U allen bekend is. Met de appel zijn zeer 
veel vraagstukken gemoeid en hoe meer men ervan weet, des te meer komen 
wij tot de conclusie, hoe weinig wij er eigenlijk van weten. En dat is dan juist 
hetgene waarvoor wij hier zijn en samenkomen met veel mensen, die er zeer 
veel van weten en die daardoor zo goed weten hoe weinig ze er van weten. 
De discussies kunnen hierdoor zeer vruchtbaar worden. 

Dames en Heren. Met deze woorden open ik dan deze bijeenkomst met de 
wens, dat de hier liggende vraagstukken nader tot hun oplossing gebracht 
zullen kunnen worden. 

Summary 

Opening Speech by the Chairman Mr. N. Veldhuyzen van Zanten, President of the 
Board of the Institute of Horticultural Plant Breeding, Wageningen. 

The president expresses a hearty welcome to all. He states that it is inten
ded to bring the problems connected with the growing, marketing and proces
sing of apples, nearer to solution, in as much as these problems pertain to the 
established varieties. 



Welke eisen stelt de binnen- en buitenlandse markt aan het 
appelsortiment ? 
(Summary p. 10) door 

W . H . Kemmers, econ. drs 

(Centraal Bureau van de Tuinbouwveilingen) 

Alvorens bovenstaande vraag te kunnen beantwoorden, dienen we ons af 
te vragen wat onder een markt verstaan wordt. Aanvankelijk was een markt 
de plaats waar verkopers en kopers van een bepaald product bijeen kwamen 
om zaken te doen. Later heeft het woord een ruimere inhoud gekregen en 
duidde men er het gebied mee aan, waarbinnen het aanbod van en de vraag 
naar een bepaald product elkaar beïnvloeden. Men kan het ook zo stellen, 
dat een markt het contactpunt tussen vraag en aanbod is. 

Het Nederlandse veilingwezen heeft getracht de markt van groenten en 
fruit in Nederland in het belang van de telers zo goed mogelijk te organiseren. 
Alle soorten groenten en fruit van alle kwaliteiten en sorteringen mogen er in 
principe worden verhandeld. Men ziet er echter scherp op toe, dat dit plaats 
vindt onder de juiste aanduiding van kwaliteit en sortering. Dit heeft geleid 
tot het landelijk vaststellen van kwaliteits- en sorteringseisen. Momenteel kent 
men voor appels de aanduidingen: „extra standaard" (extra fancy) onder
verdeeld in de grootte-sorteringen A, B en C; „standaard" (fancy) eveneens 
onderverdeeld in A, B en C; vervolgens de „huishoud-kwaliteit" (C-grade) 
verdeeld in de grootte-sorteringen I en II en vervolgens de „keukenkwaliteit", 
de kwaliteitsgroep „val en lichte wormsteek" en als allerslechtste kwaliteit 
het „kroet". 

In de loop van de jaren is men er toe over gegaan bepaalde kwaliteiten niet 
voor export toe te laten. Men achtte het niet in het belang van de Nederlandse 
tuinbouw, dat minderwaardige producten de grenzen overgingen. Voor de 
binnenlandse markt is men veel minder ver gegaan met het stellen van derge
lijke minimum-kwaliteitseisen. Er zijn enige bescheiden pogingen gedaan om 
te bereiken, dat het allerslechtste fruit uitsluitend mag worden verkocht aan 
de fruitverwerkende industrie. Een groot gevaar van dergelijke maatregelen 
blijft, dat bepaalde kwaliteiten, welke op het officiële contactpunt tussen vraag 
en aanbod — de veiling .— niet mogen worden verhandeld, via onofficiële con
tactpunten wel verhandeld worden. 

Al deze eisen hebben betrekking op kwaliteit en grootte van de vruchten. 
Langs deze weg krijgen wij geen oordeel over de meest gewenste eigenschap
pen van nieuwe variëteiten. Toch zal het juist dit zijn, dat in dit milieu het 
meest de belangstelling geniet. 

In de kwaliteits- en sorteringseisen vindt men slechts op één punt een oordeel 
over rassen. De appelen, welke op rijen gelegd, mogen worden verpakt zijn 
speciaal vermeld. Een gedeelte van deze groep heeft een speciale vermelding. 
Dit zijn de beste rassen, die in het huidige Nederlandse sortiment voorkomen. 
Het zijn: Cox's Orange Pippin, Ellisons Orange, English Winter Goldpear-
main, Glorie van Holland, Golden Delicious, Goudreinette (Schone van Bos
koop), Gravensteiner, James Grieve, Jonathan en Laxton's Superbe, alsmede 
Notarisappel, Present van Engeland, Princesse Noble (Kroonappel, Noblesse, 
Bles), Red Delicious, Schellinkhouter, Signe Tillisch en Winston. 

Om verder een oordeel te krijgen over de gewenstheid van bepaalde eigen
schappen van variëteiten, moeten we letten op hetgeen er op de markten ge-



beurt. Voor ons doel is de belangrijkste kwestie waarom er vraag is naar appe
len. Het antwoord is natuurlijk: „Omdat de consument een gedeelte van het 
inkomen wenst te besteden aan appelen". De hoeveelheid zal afhangen van 
de prijs; hoe goedkoper des te meer. Men ziet echter ook, dat de prijs voor de 
ene appelsoort heel anders ligt dan voor de andere. Dit komt omdat lang niet 
alle appelen dezelfde eigenschappen hebben. Over hoe meer goede eigen
schappen een variëteit beschikt des te hoger zal de prijs zijn. 

Men moet bij dit probleem echter nooit vergeten, dat naast de vraag het 
aanbod een even grote invloed heeft op de totstandkoming van de prijs. Een 
ruim aanbod van een ras met speciale eigenschappen kan tot gevolg hebben, 
dat juist de prijs van dit ras sterk daalt ten opzichte van de prijs van andere 
rassen. Toch is het mogelijk, dat die speciale eigenschappen alle gunstig zijn. 

Men moet er voorts om denken, dat het niet mogelijk is over eigenschappen 
als uiterlijk en smaak een objectief oordeel te krijgen. Het oordeel over beide 
eigenschappen is sterk afhankelijk van gewoonten, persoonlijke voorkeur en 
het seizoen. Na verloop van jaren kan dit oordeel geheel anders komen te 
liggen. 

Na deze opmerkingen kunnen we er toe overgaan de diverse eigenschappen 
te bespreken. W e dienen ons dus te realiseren, dat de vraag naar bepaalde 
eigenschappen aan verandering onderhevig kan zijn. Voorts stelt men in het 
ene land momenteel meer op de ene en in een ander land meer op de andere 
eigenschap prijs. 

Smaak en aroma. 

Dit zijn ongetwijfeld belangrijke eigenschappen. Hoe beter de smaak des te 
intensiever is de vraag en des te hoger het prijspeil (verstoringen aan de aan
bodzijde voorbehouden). Een typische smaak of typisch aroma kan, gezien 
het subjectieve element in de vraag, gevaarlijk zijn. Als het oordeel verandert, 
ligt het ras er uit. De personen, die dit typische niet kunnen waarderen, kopen 
het ras persé niet. 

Kleur. 

Deze eigenschap is soms even belangrijk als smaak en aroma. In Engeland 
en Scandinavië zijn fel gekleurde appelen zeer goed te verkopen, ook als de 
smaak over het algemeen als matig wordt beoordeeld. Meestal geniet de rode 
kleur de voorkeur. Ook sterk geel gekleurde appelen zijn echter wel gangbaar. 
In Nederland, België en West-Duitsland is de kleur niet van zo'n doorslag
gevende betekenis. Wel zijn tegen Kerstmis roodgekleurde appelen gewild. 
Onze indruk is, dat in Frankrijk nog minder op kleur en nog sterker op smaak 
wordt gelet. 

Het is natuurlijk niet zo, dat iedereen in Engeland en Scandinavië persé 
roodgekleurde en slechtsmakende appelen wil hebben. Het feit, dat de Cox's 
met zijn zeer typische smaak en aroma op de Engelse markt een overheer
sende positie inneemt, bewijst, dat ook daar smaak en aroma door grote groe
pen consumenten op prijs worden gesteld. Toch hebben wij de indruk, dat, 
als men in Engeland over onvoldoende koopkracht beschikt, men er eerder 
afstand doet van de goede smaak dan van de mooie kleur. 

Grootte. 

Ook op dit punt moet onderscheid worden gemaakt tussen Engeland en 
Scandinavië enerzijds en Nederland, België en Duitsland anderzijds. In de 



eerste groep landen bestaat een voorkeur voor een vrij kleine appel, terwijl 
in de tweede groep een wat grotere appel nog zeer goed gangbaar is. Voor 
verse consumptie kunnen appels zeker te groot zijn. 

De vorm. 

De vorm van de vrucht is niet bijzonder belangrijk. Een nieuw ras zal er 
het snelst inkomen, indien het naast goede eigenschappen een typische vorm 
heeft. De typische vorm biedt de consument dan een houvast in de warwinkel 
van rassen. 

Voedingswaarde. 
Het oude spreekwoord „One apple a day, keeps the doctor away", heeft 

blijkbaar in medische kringen aanleiding gegeven tot een tegen-actie. De 
consumptie van sinaasappels wordt door deze kringen sterk gestimuleerd. Het 
valt niet te ontkennen, dat het vitamine-C gehalte van sinaasappels heel wat 
hoger ligt dan van appels. Daarnaast zijn natuurlijk ook andere factoren van 
belang voor de voedingswaarde. De appel is dan ook zeker niet waardeloos 
voor de voeding. Een wat hogere voedingswaarde, speciaal ten aanzien van 
vitamine-C, zou echter van belang zijn. 

Vastheid. 
Het is moeilijk een indruk te krijgen over de consumentenvoorkeur op dit 

punt. Soms krijgt men de indruk, dat hier dezelfde scheidingslijn loopt als bij 
de andere eigenschappen. Enerzijds Engeland en Scandinavië, welke een 
vaste appel op prijs stellen; anderzijds Nederland, België en Duitsland, welke 
een min of meer tegengesteld standpunt innemen. 

Geschiktheid voor moes. 

De consumptie van appelmoes heeft een grote omvang. Vele huisvrouwen 
maken liever zelf appelmoes dan dure blikken te kopen. Voor Nederland kan 
men aannemen, dat ongeveer 40 % van het binnenlands appelverbruik plaats 
vindt in de vorm van appelmoes, hetzij uit blik, hetzij zelf gemaakt. Als regel 
wordt hiervoor het ondereind van het fruit gebruikt. Daarnaast zijn er ook 
enige rassen welke speciaal voor moes bestemd zijn. 

Vervoerhaarheid. 

Het is van belang, dat de gewenste eigenschappen niet alleen aanwezig zijn 
in het productiegebied, doch nog steeds bestaan als de appel de consument 
heeft bereikt. Vooral voor een export-land als Nederland is dit van grote be
tekenis. Speciaal uit Engeland worden zeer veel klachten ontvangen over 
transportbeschadigingen van Nederlandse appelen. Op dit punt valt dus nog 
zeer veel te verbeteren. 

Houdbaarheid. 

Van grote betekenis is ook het feit, dat veel appels eerst vele maanden na 
de oogst in de consumptie worden gebracht. Ook dit geldt weer in sterke mate 
voor een exportland als Nederland; ook op dit punt zijn de klachten vele. 

U hebt thans een indruk gekregen van de eigenschappen, welke verlangd 
worden. U zult bemerkt hebben, dat men ten aanzien van diverse eigenschap-



pen enige kanten uit kan. Deze opsomming wil niet zeggen, dat een nieuw ras 
alleen maar een succes kan worden, als het aan alle verlangens voldoet. Men 
moet echter wel in acht nemen, dat alles wat een nieuw ras onder deze idealen 
blijft tot uiting zal komen in een lagere gemiddelde prijs. Als de productiviteit 
echter zo groot is, dat deze lagere prijs voor de teler toch lonend is, kan een 
nieuw ras zeker een succes worden. 

Als we het appelsortiment op de Nederlandse veilingen bezien, dan is er 
niet veel, dat aan alle eisen voldoet, ondanks het feit, dat het sortiment eerder 
te uitgebreid dan te beperkt is. De verzuchting, welke men dikwijls hoort is, 
dat er geen goed, roodgekleurd bewaarras bestaat. Ook op andere punten 
ontbreekt er echter dikwijls nog veel. 

Tenslotte moet nog op één ding gewezen worden. De voorkeur van de con
sument kan zich na verloop van tijd sterk wijzigen. Wa t is opgemerkt over 
smaak en aroma, kleur, grootte en vastheid kan over twintig jaar wel niet meer 
geldig zijn. Selectiewerk bij appels levert pas na zeer vele jaren resultaat; een 
nieuw ras komt eerst na jaren in productie. Een sélecteur zal dan ook eigen
lijk moeten weten, welke krachten over twintig jaar op de markten werkzaam 
zijn. In dit licht gezien hebben alle opmerkingen, welke vandaag worden ge
maakt over de eisen welke de markten stellen slechts een betrekkelijke be
tekenis. 

Indien een sélecteur meent een ras gevonden te hebben, dat over twintig 
jaar een sterke marktpositie kan hebben, laat hij het dan een naam geven, welke 
voor de consument uit te spreken is. De naam is namelijk ook een belangrijke 
eigenschap en dit wordt te dikwijls uit het oog verloren. 

Discussie 
Voorzitter: Ik moet U zeggen, dat ik onder de indruk ben gekomen van de 

vele kanten, die er aan het behandelde onderwerp zitten en die waarschijnlijk 
nog niet eens alle behandeld konden worden, al heeft de heer Kemmers daar 
ernstig zijn best op gedaan. 

Ir J. D. Gerritsen: Ik zou graag de mening van de heer Kemmers vernemen 
over een vraag, die ik elke dag weer tegenkom, nl.: , ,Wat moeten wij planten, 
appels, die op het ogenblik veel gevraagd worden, zoals de Cox of moeten wij 
Koningsrood, Keuleman en Koningszuur nemen." Ik heb als consulent en als 
idealist gezegd: Natuurlijk geen Keuleman e.d., maar appels, die lekker zijn. 
In de Scandinavische landen is juist veel vraag naar rassen als Keuleman e,d.; 
het zijn vaste, mooie appels, die niet te groot zijn. De exporteurs zoeken op het 
ogenblik naar Koningsrood, welke nog de beste is. Maar de appels smaken 
geen van drieën. En nu vraag ik mij af: wat moet er gebeuren? Moeten wij 
deze appels gaan planten of moeten wij zeggen: ,,Deze appels zijn een gevaar 
voor het Nederlandse fruit". 

Mevr. B. de Leeuw: De heer Kemmers heeft gesproken over een enquête, 
die gehouden is onder de consumenten, naar de kleur enz. van de appel. Nu is 
het erg moeilijk een enquête goed op te zetten; het is gebleken, dat je bij een 
goede formulering van de vraag precies het antwoord kan krijgen wat je heb
ben wilt en dat overeenkomt met je eigen opvatting. Nu zou ik willen vragen 
of de heer Kemmers kan zeggen, of bij het Centraal Bureau op dit gebied ook 
onderzoekingen worden gedaan en of hij meent, dat de enquête, die naar de 
kleur van de appel is gehouden wel enige waarde heeft. 

Ir P. de Sonnaville: De kleur is een belangrijke factor, maar de fruitteler stelt 
wel eens te hoge eisen aan de kleur en dat gaat dan weer ten koste van de 
kwaliteit. 



Ir A. K. Zweede: De heer Kemmers heeft even gezinspeeld op dat rijmpje 
van die ene appel per dag, die dan de dokter buiten de deur zou houden. 
Ik geloof, dat dit meer als een grapje dan als werkelijkheid bedoeld kan zijn, 
al ben ik wel degelijk van mening, dat er in die dagelijkse appel een grote 
waarde zit. Aan de andere kant is opgemerkt, dat er in de sinaasappel een 
groter vitamine-C gehalte zit. Daarom zal het dan ook voor de sélecteur van 
belang zijn meer aandacht te besteden aan het vitamine-C gehalte van de appel. 

Drs W. H. Kemmers: Op de vraag van de heer Gerritsen over de Ko-
ningsrood, de Keuleman en de Koningszuur, die niet te eten zijn en of de 
Cox's Orange geliquideerd moet worden, zou ik in de eerste plaats willen 
antwoorden, dat de teler zelf moet weten wat hij doet. De teler is tenslotte 
baas op zijn bedrijf en verantwoordelijk voor wat hij doet. Maar als hij dan 
toch persé een advies wil hebben, laat hij dan in zijn achterhoofd houden, dat 
hij pech gehad heeft, als naderhand blijkt, dat hij beter een ander ras had 
kunnen gebruiken. 

De export naar Engeland en Scandinavië is op het moment geheel mis. De 
rassen, welke in deze landen gangbaar zijn, maken slechts een betrekkelijk 
klein deel uit van de export, want de grote massa van de export is gericht op 
Duitsland. 

Hoe zal over een jaar of vijf à tien de handelspolitiek van Engeland zijn? 
Dit zouden wij moeten weten om te kunnen adviseren inzake het aanplanten 
van rode rassen voor export. Ik weet het echter niet, maar ik weet wel, dat 
Engeland een gevaarlijk land is, dat de grenzen vaak dicht doet op een mo
ment, dat men denkt dat dit niet gebeuren zal. Zweden importeert op vrij grote 
schaal. De ervaring leert echter, dat de Zweden, als zij in gevaar verkeren, 
of als er moeilijkheden rijzen, de neiging hebben plotseling sterk protectionis
tisch te worden. 

Of men inderdaad kan zeggen, dat de appel steeds een goed exportartikel 
zal zijn of niet, hangt sterk af van de economische situatie. Komt de wereld in 
een periode van laagconjunctuur, dan geloof ik, dat Engeland en Zweden 
moeilijk toegankelijk zullen zijn. Ik geloof, dat het gebrek aan dollars de reden 
is geweest, dat de rode Amerikaanse appels, zoals de Jonathan, thans niet 
meer zoveel op de Westeuropese markt komen. Als de dollarschaarste in 
West-Europa weer voorbij is, kunnen de rode Amerikaanse rassen het zeker 
opnemen tegen de Nederlandse, zoals Keuleman, Koningsrood en Koningszuur. 
De positie van deze rassen zal dan weer sterk ondergraven kunnen worden. 
De appelteelt in Hongarije, zo heb ik mij laten vertellen, heeft eveneens een 
grote vlucht genomen en de producten, die daar op de markt worden gebracht, 
zijn prima; de appels zijn groot, goed hard en kunnen het in kwaliteit zeker 
opnemen tegen de Amerikaanse. Ik heb geen idee hoe de teelt in Hongarije is, 
maar mogelijk kan hier nog veel van verwacht worden. 

Dat de voorkeur voor rood zal weggaan, geloof ik niet, maar wij zullen niet 
persé met Keuleman moeten komen om rode appelen te kunnen eten. Het op 
grote schaal aanplanten van deze appel, die niet lekker is, vind ik gevaarlijk. 
Daar komt bij, dat bij een normale ontwikkeling en een geleidelijke stijging 
van de welvaart, de koopkracht zal toenemen en dan zal men m.i. zeker in 
toenemende mate op de smaak gaan letten. 

Thans de opmerking van Mevr. de Leeuw over de kleurenquête; ik ben ge
neigd veel waarde te hechten aan een dergelijke enquête, alhoewel het goed 
uitvoeren van een enquête zeer moeilijk is. Men is er op het Centraal Bureau 
van de Tuinbouwveilingen echter vier jaar mee bezig geweest. Wij laten als 
C.B. het stellen van de vragen over aan deskundigen en ik heb de indruk, dat 
deze mensen de vragen zo neutraal mogelijk stellen. 



De heer de Sonnaville wees erop, dat de houdbaarheid soms in het gedrang 
komt, doordat men te hoge eisen stelt aan de kleur. Inderdaad smaken rode 
appels vaak minder goed. Hier ligt m.i. een mooie taak voor de veredelaars: het 
in één appel samenbrengen van een goede kleur, houdbaarheid en smaak. En 
als de consument naar een rode appel vraagt dan moet je ze die geven. 

Summary 

What are the requirements of the home and foreign market with respect to apple 
varieties 1 W . A. Kemmers, Central Bureau of the Horticultural Auctions in the Netherlands. 

The home market takes all varieties but supplies must come up to certain 
standards regarding size and degree of blemish. 

The Export Control Office makes fairly high demands on the produce to 
be exported. Only a restricted number of varieties of good quality may be 
prepared as market packs. 

The first requirement a new apple has to meet is that of good taste and 
aroma. A good but unusual taste or flavour, however, may sometimes be appre
ciated. As a rule a red colour is favoured, but also apples of a good yellow 
coulour are marketable. Unlike the other Western European countries, Eng
land and Scandinavia pay much attention to the colour, while taste is a matter 
of secondary consideration. France makes the highest demands on flavour and 
considers colour last. England and Scandinavia require a smaller apple, whe
reas Belgium, Germany and Holland prefer rather large apples. 

A variety should have a vitamin C content as high as possible, in view of 
the fact that the value of fruit is now often measured by its vitamin C content. 
Holland, Belgium and Scandinavia require less firm apples than those in de
mand in England and Scandinavia. 40 % of the apples produced for home 
consumption are consumed as apple-sauce, which is used in a variety of ways. 
New varieties should, therefore, be suited for this purpose. It is of great im
portance to an exporting country like the Netherlands to grow varieties that 
travel well and have good keeping qualities. 

All factors influencing the cost price should be such as to keep the cost price 
as low as possible. Any name given to a variety should be short and clear; 
this is not always borne in mind. Breeding, like governing, is in part a matter 
of looking ahead, it will be some 20 years before new varieties which are but 
seedlings now, come into full cultivation. Wha t will the requirements be in 
the future? 
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Het appelrassensortiment van telersstandpunt bekeken 
(Summary p. 13) door 

Ir Joh. Bos 
(Nederlandse Fruittelers Organisatie) 

Ik wil beginnen met er U op te wijzen, dat de twee belangrijkste punten, 
waaraan een eventueel nieuw te kweken appelras m.i. zal moeten voldoen zijn: 
goede productiviteit en zó goede kwaliteit, dat de handel en consument bereid 
zijn er een hoge prijs voor te betalen. 

1. Een ras moet productief zijn. Het moet vroeg, veel kilo's per ha geven. 
De kostprijs hangt vooral af van de productie per ha. Hoe hoger de productie 
per oppervlakte-eenheid des te lager de kostprijs en des te sterker wordt onze 
concurrentiekracht. De handel en de consument vragen niet hoe hoog de pro
ductiekosten zijn, maar zij vragen wel wat zij voor een kilo appels moeten 
betalen. De winkelprijs houdt vaak geen verband met de productiekosten. 

De appel moet niet te klein zijn, men wil niet alleen geen uitgesproken kleine 
appels, maar ook de oogstkosten stijgen, terwijl het ook moeilijker wordt aan 
een hoge opbrengst per ha te komen. Op beurtjaren behoef ik in dit gezelschap 
niet verder in te gaan. 

Voor de klimaatsinvloeden moeten nieuwe rassen niet bijzonder gevoelig 
zijn. Ik noem: wintervorst, droogte, te natte grond, nachtvorst, hagel en een 
m.o.m. ruw, noordelijk klimaat. 

2. De handel en de consument moeten het ras waarderen en bereid zijn er 
een hoge prijs voor te betalen. Een zeer belangrijk punt in dit opzicht is de 
smaak. Het appelverbruik in de Verenigde Staten van Amerika is tot de helft 
teruggelopen, hoewel het totale fruitverbruik 2 ^ à 3 maal zo hoog is als in ons 
land. De rassen, welke het huidige Amerikaanse sortiment vormen, hebben een 
onberispelijk uiterlijk, maar de consument lust ze niet. 

Voor de Cox's wordt thans 70 et per kg betaald, dit is een goede prijs. Het 
publiek is bereid deze prijs te betalen, omdat het de smaak waardeert; de 
grootte van de aanvoer speelt hierbij vrijwel geen rol. Dit bewijst hoe belangrijk 
de smaak is. Nu is een behoorlijke smaak een rekbaar begrip, die ook zeker aan 
mode onderhevig is. Sommige mensen willen een appel, die naar banaan smaakt 
(Golden Delicious); anderen wensen, in verband met de toestand van hun gebit, 
een zachte appel (b.v. Jonathan en Zigeunerin). Het is mijn stokpaardje er op 
te wijzen, dat wij van de eisen, die de consument stelt nog veel te weinig 
weten. Nauwkeurige marktanalyse is zeer gewenst. 

Het is van belang, dat er vruchten zijn, waarvan de smaak gedurende de 
bewaring beter wordt, zoals b.v. Goudreinette, Winston, Lombarts Calville. 

Bij de beoordeling van het uiterlijk wordt vooral gelet op de kleur, de vorm 
en de grootte. Over 't algemeen geeft men de voorkeur aan een rode appel, 
alhoewel een goed gele appel ook wel geapprecieerd wordt. De fruitteler en 
eventueel de handelaar zijn geïnteresseerd bij de vorm, in verband met het 
verpakken. 

De consument geeft de voorkeur aan een middelmatig grote appel; de Goud-
reinette is meestal te groot, de C. Cox is te klein. Men wil per persoon een 
appel eten; de appels moeten dan niet te klein zijn, maar aan de andere kant 
vraagt de huisvrouw toch ook weer hoeveel appels er in een kilo gaan. 

Ook is het van belang, dat een eventueel nieuw ras op een juist tijdstip eet
rijp is. Er moet naar gestreefd worden rassen te telen, welke zo regelmatig 
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mogelijk, over zo groot mogelijk deel van het jaar verspreid, eetrijp zijn. Vele 
rassen zullen dus bewaard moeten kunnen worden; anderen moeten de be
staande hiaten opvullen. Zo hebben we behoefte aan: een appel vroeger dan 
de Yellow Transparent en die ook aan andere eisen voldoet; een goede, 
smakelijke appel tussen de Yellow en de James Grieve evenals één vlak na 
James Grieve. De Notarisappel heeft zoals bekend veel last van stip en ja, een 
betere James Grieve zou ook niet ongewenst zijn. Met al haar goede eigen
schappen blijft de James een tere, moeilijk vervoerbare appel, die bovendien 
licht valt. De vervoerbaarheid is ook een belangrijk punt. De Goudreinette is 
wat deze eigenschap betreft, een prettige appel, men kan ze vervoeren, weg
zetten en desnoods 14 dagen vergeten. 

Soms wordt wel eens als eerste of als één der eerste punten naar voren ge
bracht, dat een ras gemakkelijk te telen moet zijn, doch ik ben van mening, 
dat een hoge opbrengst en een goede prijs belangrijker zijn. Golden Delicious 
is zeker niet gemakkelijk te telen, maar hij geeft veel kilo's en dat is het aller
belangrijkste. Het grootste nadeel van de Golden Delicious is niet de grote 
gevoeligheid voor schurft, maar het groenblijven. 

Wa t is het nadeel van de Cox's: de lage kilo-opbrengst!! 
De redenering: de schurftbestrijding kost 2 et per kilo, dat is bij een pro

ductie van 300 millioen kilo 6 millioen gulden per jaar, is niet geheel juist. 
Als een ras moeilijk te telen is, hebben de Nederlandse fruittelers hierdoor een 
soort monopoliepositie, tenminste als de smaak goed is. Aan de andere kant 
moeten we ook weer niet uit het oog verliezen, dat de productiekosten van een 
gemakkelijk te telen ras lager zijn dan van een moeilijk te telen ras. Ongevoe
ligheid voor ziekten is vooral belangrijk als het ziekten betreft, die niet of 
moeilijk te bestrijden en te genezen zijn, zoals loodglans, stip, kurkstip, Jona-
thanbederf, Phytophthora, scald, lage temperatuurbederf en de virusziekten. 

Ook de gevoeligheid voor bestrijdingsmiddelen en voedingsziekten mogen 
niet uit het oog verloren worden. 

Dat er verschil in gevoeligheid is, is U allen bekend. 
Ook de moderne plantsystemen stellen haar eisen. Nieuwe rassen moeten 

geschikt zijn om als spil te worden geteeld. Hierbij stuiten we o.a. op een 
bezwaar van de Goudreinette. Dit ras laat zich niet als spil telen, groeit te 
hard en is voor de huidige plantsystemen niet vruchtbaar genoeg. 

Na deze opsomming van een aantal algemene eisen zal het U duidelijk zijn, 
dat geen van de huidige appelrassen aan alle eisen voldoet. 

W e hebben vooral behoeften aan betere bewaarrassen. Immers de Golden 
Delicious is niet rood, is zeer gevoelig voor schurft en blijft maar al te vaak 
groen. 

Cox's Orange Pippin brengt niet voldoende kilo's op en bewaart niet 
lang genoeg. Wmston is te klein; het is overigens een bijna ideale appel, al
hoewel het nog de vraag is, of het ras voldoende kilo's per ha geeft. Bij de 
Present van Engeland is het bezwaar gelegen in de vorm. Voor een groot deel 
van het publiek is de Goudreinette te zuur en vaak te groot. 

De smaak van de Jonathan laat te wensen over; verder heeft dit ras last van 
spot en Jonathanbederf. Ingrid Marie is eigenlijk een herfstappel en heeft 
barstjes bij de neus. 

Prof. Sprenger heeft vele nieuwe rassen gekweekt, doch hiervan blijven 
sommigen weer aan de kleine kant. 

En zo is er op iedere appel wel wat aan te merken en blijft het zoeken naar 
nieuwe, betere rassen geboden. 
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Discussie 
De heer P. Blauw: Voelt ook veel voor een betere Yellow. 
Ir J. D. Gerritsen: De heer Bos heeft gezegd, dat de telers graag dure appels 

hebben, maar ik geloof, dat dit niet helemaal juist gezien is, want waar gaan 
wij heen, als we allemaal dure appelen kweken? Moeten wij ook niet zoeken 
naar een appel, die goedkoop is en die een lonende prijs opbrengt; daarmede 
kunnen wij dan de Nederlandse en buitenlandse markt veroveren. Ik geloof, 
dat het verkeerd is, dat de telers steeds achter de dure appels aanlopen en 
daarvoor een zo hoog mogelijke prijs proberen te krijgen. Het is uiteindelijk 
heel gevaarlijk als ze allemaal achter de Cox's Orange aanlopen. Ik verlang 
dus een lonende appel tegen een niet te hoge prijs. 

De heer P. van Westrhenen: Ik ben het niet geheel eens met hetgeen de 
heer Bos gezegd heeft over de Goudreinette. Ik geloof, dat de Goudreinette 
wel in de moderne plantsystemen kan worden ingepast. Ik had gaarne een wat 
positiever geluid over de Goudreinette gehoord, temeer daar er in het kader 
van de rooiacties vele oude Goudreinetten opgeruimd worden. 

Ir Joh. Bos: De heer Blauw heeft gewezen op de wenselijkheid een smakelijke 
Yellow te kweken. De Yellow is een smakelijke appel, maar de telers plukken 
deze appel veel te vroeg! W e hebben hier niet te maken met een fout van de 
Yellows, maar van de telers. Natuurlijk ben ik het met de heer J. D. Gerritsen 
in bepaald opzicht eens. Een nieuw ras moet per ha veel kilo's geven, een 
goede prijs per kg opbrengen en gemakkelijk, dus goedkoop, te telen zijn. 
Je moet natuurlijk niet de veilinglijst nemen en dan de appels noteren, welke 
de hoogste prijs opbrengen en die gaan planten. De Goudreinette is een prima 
appel, maar de prijs wordt waarschijnlijk ongunstig beïnvloed door de grote 
aanvoer van dit ras. Ik blijf echter van mening, dat de Goudreinette in de 
huidige, moderne plantsystemen niet past. 

Summary 

Apple varieties v iewed from the grower's standpoint. Ir Joh. Bos, Dutch Fruitgrowers 
Organization. 

The various requirements a new apple variety has to meet are discussed. 
Productivity is important, but not more so than flavour. In the U.S.A. con

sumption has decreased, presumably because too little attention has been paid 
to flavour in that country. Accurate market analysis is highly desirable. The 
outstanding need is for a variety that is earlier than Yellow Transparent. Other 
needs are for a variety intermediate between Yellow Transparent and James 
Grieve and for a variety that can take the place of the Notaris, which matures 
immediately after James Grieve. 

The growing of resistant varieties is of much importance, the more so if 
resistance is obtained to diseases that are uncontrollable or can only be con
trolled with difficulty. 
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Welke groepen van ziekteresistenties zijn nodig voor be
zuiniging op de ziektebestrijding 1 
(Summary p. 19) door 

Ir P. Hus 
(Rijkstuinbouwconsulent voor ziektebestrijdingsaangelegenheden) 

In de toelichting op het verzoek om een inleiding te willen houden werd mij 
in overweging gegeven uit te gaan van de kosten, welke nodig zijn om enkele 
belangrijke ziekten en plagen van de appelboom te bestrijden. Daarbij werd als 
hoop of verwachting gesteld, dat ik zou kunnen aangeven, welk complex van 
ziekteresistenties nodig zal zijn om op de bestrijding van die ziekten en plagen 
te kunnen bezuinigen. 

De fruittelers beschikken thans over zeer vele bestrijdingsmiddelen; er zijn 
dus vele mogelijkheden, zowel voor de bestrijding van een bepaalde ziekte als 
voor vermenging van enkele middelen voor de gelijktijdige bestrijding van ver
schillende ziekten en plagen. De keus wordt bepaald of dient te worden bepaald 
door een aantal factoren, zoals klimatologische omstandigheden, bodemtoestand, 
sortiment, tijdstippen van bespuitingen, terwijl ook rekening wordt gehouden 
met de prijs van de middelen. 

Uit de veelheid van mogelijke spuitschema's heb ik er enkele gekozen om 
aan de hand van deze na te gaan, welke bezuiniging resistentie zou kunnen 
geven. Daarna wil ik even buiten mijn boekje gaan om iets te zeggen over 
resistentie tegen ziekten, waartegen nog geen bestrijding bekend is. Dit pro-
bleem acht ik even belangrijk als de mogelijkheid van bezuiniging op de be
strijding. 

Ik stel mij vier spuitschema's voor, volgens welke er twaalf bespuitingen per 
jaar worden uitgevoerd met een vloeistofverbruik van 4000 liter per ha per keer. 

De kosten van de bestrijding bestaan uit spuitkosten en kosten van de be
strijdingsmiddelen. Tot de spuitkosten worden gerekend: 
a. afschrijving van machines, 
b. rente berekend over 60 % van de aanschaffingskosten, 
c. reparaties, verzekeringen e.d., 
d. kosten voor brandstof, olie, 
e. arbeidsloon. 

Het totaal van deze kosten wisselt naar de omstandigheden; kan een ha in 
3 uren bespoten worden, dan bedragen deze kosten ± ƒ 415 per ha. Zijn er 
3]/2 uur voor nodig, dan zijn deze kosten ± ƒ 460 en bij 4 uur ± ƒ 500. 

Per liter verspoten vloeistof (12 x 4000 liter) komt dit neer op ongeveer 
1 et of per keer per ha op ƒ 40. Bij mijn verdere berekeningen zal ik dit bedrag 
aanhouden. 

Nu het eerste spuitschema. De kosten van dit goedkope schema, dat zonder 
kans op beschadiging slechts toegepast kan worden als de omstandigheden 
(voedingstoestand van de bodem, waterhuishouding van de grond, bemesting 
e.a.) gunstig zijn, bedragen ƒ 913. —. Ik wil nu nagaan hoeveel op dit bedrag 
bezuinigd zal kunnen worden als er niet tegen de schurftziekte gespoten be
hoeft te worden. 
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1. 0,4 % DNC-teerol 
2. 0,25 % koperoxychl 
3. 2 
4. 1 
5. 1 
6. 3. 
7. 

9. 
10. 
11. 
12. 

4 

Vi 
Vi 

% Ca 
% Ca 
% Ca 
% Ca 
% Ca 
% Ca 
% Ca 
% Ca 
% Ca 
% Ca 

ie 
oride 

pap -f- uitvloeier 
pap + uitvloeier 
pap + uitvloeier 
pap + 0,09 % parathion 
pap + 0,03 % parathion 
pap + 0,06 % parathion 
pap + 0,06 % parathion 
pap + uitvloeier 
pap + 0,2 % DDT 
pap + uitvloeier 

ƒ 
ƒ 
ƒ 
ƒ 
ƒ 
ƒ 
ƒ 
ƒ 
ƒ 
ƒ 
ƒ 
ƒ 

74.— 
68,— 
58.— 
5 8 . -

7.20 
4.80 
4.80 
4.80 

52.80 
4.80 

52.80 

ƒ 3 9 0 . -
Op dit goedkope schema zou dus, indien de schurftbestrijding niet nodig was, 

per ha f 390.— minder uitgegeven worden. 

Schema 2, dat vele fruittelers toepassen, kost per ha ƒ 1097.—. 
De bedragen voor de schurftbestrijding zijn: 

1. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 
9. 

10. 
11. 
12. 

0,4 
0,15 
0,1 
0,1 
Vi 
Vi 
Yi 
Yi 
Yi 
YJ 
YI 
Vi 

% 
% 
% 
% 
% 
% 
% 
% 
% 
% 
% 
% 

DNC-teerolie 
kwik 
kwik 
kwik 
spuitzwavel 
spuitzwavel + 0,09 % parathion 
spuitzwavel + 0,03 % parathion 
spuitzwavel + 0,06 % parathion 
spuitzwavel + 0.06 % parathion 
spuitzwavel 
spuitzwavel + 0,2 % D D T 
Cal. pap + uitvloeier 

ƒ 
ƒ 
ƒ 
ƒ 
ƒ 
ƒ 
ƒ 
ƒ 
ƒ 
ƒ 
ƒ 
ƒ 

. — • 

82.— 
68.— 
68.— 
67.20 
27.20 
27.20 
27.20 
27.20 
67.20 
27.20 
52.20 

ƒ 5 4 0 . -
Indien geen schurftbestrijding nodig zou zijn, zouden de kosten dus met 

ƒ 540.— per ha verminderd kunnen worden. 

Schema 3 is een duur schema, dat slechts door weinig fruittelers wordt ge
volgd. De totaalkosten per ha bedragen ƒ 1257.—. 

Het aandeel van de schurftbestrijding hierin is: 
1. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 
9. 

10. 
11. 
12. 

0,25 
0,15 
0,1 
0,1 
0,25 
0,2 
0,125 
0,125 
0,125 
0,125 
0,125 
0,125 

% DNC 
% kwik 
% kwik 
% kwik 
% T M T D 
% T M T D 
% T M T D 
% T M T D 
% T M T D 
% T M T D 
% T M T D 
% T M T D 

+ 
+ 
+ 
+ 

+ 

0,09 % parathion 
0,03 % parathion 
0,06 % parathion 
0,06 % parathion 

0,2 % DDT 

f 
f 
f 
f 
f 
f 
f 
f 
f 
f 
f 
f 

82.— 
68.— 
68.— 

114.— 
58.— 
36.— 
36.— 
36.— 
76.— 
3 6 . -
7 6 . -

ƒ 686.-
Zonder schurfbestrijding zou het totaal bedrag ƒ 868.̂ — per ha lager zijn. 
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Schema 4 is eveneens een duur schema, waarvan de totaal kosten per ha 
ƒ 1226.—bedragen. Voor de schürftbestrijding wordt volgens dit schema uit
gegeven: 

1. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 
9. 

10. 
11. 
12. 

0,25 
1 
VA 
X 
Vi 
0,20 
0,15 
0,15 
0,15 
0,125 
0.125 
0,125 

% DNC 
% spuitzwavel 
% spuitzwavel 
% spuitzwavel 
% spuitzwavel 
% carbam. + 0,09 % parathion 
% carbam. + 0,03 % parathion 
% carbam. + 0,06 % parathion 
% carbam. + 0,06 % parathion 
% T M T D 
% T M T D + 0,2 % D D T 
% T M T D 

ƒ 
ƒ 
ƒ 
ƒ 
ƒ 
ƒ 
ƒ 
ƒ 
ƒ 
ƒ 
ƒ 
ƒ 

...,— 
94,40 
80.80 
80.80 
67.20 
48.— 
36.— 
3 6 . -
3 6 . -
7 6 . -
3 6 . -
7 6 . -

ƒ 667.— 
Zou er geen schurftbestrijding uitgevoerd worden, dan zou men dus ƒ 667.— 

kunnen bezuinigen per ha. 
Een fruitteler, die 10 ha met appels beplant bezit, zou door schurftresistentie 

dus in staat zijn jaarlijks ƒ 3900. — ; ƒ 5400.—; ƒ 6860.— of ƒ 6670.— te be
zuinigen. Dit zijn grote bedragen. 

Schurftresistentie lijkt dus zeer aantrekkelijk. U zult echter wel begrepen 
hebben, dat deze voorstelling te gunstig is. In de eerste plaats zal het niet een
voudig zijn door kruising een schurftresistent appelras te telen, dat bovendien 
nog andere goede eigenschappen ten aanzien van vruchtbaarheid, smaak, vorm, 
kleur, houdbaarheid e.a. bezit. Slaagt men er in zo'n ras te kweken, dan is het 
de vraag hoe lang het resistent zal blijven. 

Van de schurftzwam bestaan ook verschillende rassen; doordat de ascosporen 
langs geslachtelijke weg gevormd worden zullen er meer schurftrassen ontstaan. 
Men kan verwachten, dat er na verloop van tijd een schurftras zal ontstaan, 
dat het gekweekte schurftresistente appelras zal kunnen aantasten. Laten wij 
dit nog buiten beschouwing, dan zullen, zodra een goed schurftresistent appel
ras gevonden is, niet alle appelbomen, waarmede in ons land ruim 43000 ha 
beplant zijn, door dit ene appelras vervangen worden. 

Neemt men echter aan, dat 1/10 van het appelareaal met een schurftresistent 
appelras beplant zou zijn, dan zou dit voor ons land een besparing voor bestrij-
dingskosten van ƒ 1.720.000 à ƒ 3.000.000 kunnen opleveren. 

Deze bedragen zijn gebaseerd op de uitvoering van preventieve bespuitingen 
met behulp van een motorspuit. Ik heb U geen berekening gegeven voor een 
nevelspuit, welke een verlaging van de bestrijdingskosten mogelijk maakt. Even
min heb ik gesproken over de curatieve bestrijdingsmethode, welke, doordat 
onnodige bespuitingen vermeden worden, goedkoper is. 

Ondanks deze mogelijkheden tot verlaging van de bestrijdingskosten, vergt 
de schurftbestrijding toch dusdanige uitgaven, dat het zoeken naar resistente 
rassen voor de fruittelers een belangrijke kwestie is, en zeker aanmoediging 
verdient. 

Aan de bestrijding van dierlijke beschadigers zijn niet zulke hoge uitgaven 
verbonden. Een driemalige bespuiting met 0,09 parathion tegen bloedluis kost 
± f 150.— per ha. 

De kosten van viermaal spuiten met 0,03 % parathion tegen spint bedra
gen ± ƒ 75.— per ha; een bespuiting met 0,05 % systox ± ƒ 120.-—; een be
spuiting met 0,05 c/c systox gevolgd door een bespuiting met 0,05 % PCPBS 

16 



± ƒ 155.— per ha en een bespuiting met 1 % antispintolie, gevolgd door een 
bespuiting met 0,05 % PCPBS komt een fruitteler op ± ƒ 150.— per ha te 
staan. 

Hoewel deze uitgaven dus lager zijn dan voor de schurftbestrijding, zullen 
fruittelers en boomkwekers toch dankbaar zijn als er rassen gevonden werden, 
welke tegen bloedluis en spint resistent zijn. De bespuitingen geven niet altijd 
de gewenste resultaten; bovendien zou door resistente rassen de moeilijkheid 
van het bepalen van de geschikte tijdstippen voor de bespuitingen komen te 
vervallen. 

De gedachten van de I.V.T.-onderzoekers gaan, zoals ik uit de titel van mijn 
inleiding moet afleiden, naar een complex van ziekteresistenties. Ik ben geen 
geneticus, maar toch weet ik, dat het reeds zeer moeilijk is een goed ras te 
kweken, dat tegen een ziekte resistent is. Indien zij zich voorstellen een appel
ras te kweken, dat tegen schurft, spint, bloedluis, virusziekten enz. resistent is, 
dan zou ik hem van overmoed gaan verdenken. 

Ik meen U door enkele voorbeelden het belang van het resistentieonderzoek 
met een beperkte doelstelling te hebben aangetoond. Zoals ik reeds heb ge
zegd, acht ik dit onderzoek ook van betekenis met betrekking tot ziekten, waar
tegen nog geen middelen zijn gevonden. Ik denk — om bij de appel te blijven 
— aan de loodglansziekte, de honingzwam, de aantasting door Phytophthora 
cactorum, waaraan de laatste tijd vele appelbomen, vooral Cox's Orange Pippin, 
sneuvelen, en verder aan de verschillende virusziekten, welke steeds ernstiger 
optreden. 

Moge ik besluiten met de verzekering, dat het resistentie-onderzoek ook voor 
de fruitteelt grote betekenis heeft, en met de wens, dat het werk van de onder
zoekers met succes bekroond zal worden. 

Discussie 
/r / . H. M. van Stuivenberg: Als in de toekomst op een bepaald teeltareaal 

inderdaad geen schurftbestrijding nodig zou zijn, dan zou dat voor Nederland 
een aanmerkelijke bezuiniging opleveren. Het wordt dan mogelijk met minder 
kosten appels te telen en dan zouden wij ook kunnen blijven concurreren. Voor 
de grote massa moeten er massaproducten gegeven worden, wat inhoudt, dat 
de prijs van appels niet te hoog mag liggen en je kunt alleen een appel tegen 
een lage prijs telen als de productiekosten laag zijn. 

7r N. Hubbeling: Ik geloof, dat wij de andere ziekten en het kweken van 
resistentie hiertegen niet uit het oog mogen verliezen. Ik wil niet alleen wijzen 
op de schimmelziekten, zoals meeldauw en kanker, maar ook op nachtvorst- of 
koude-resistentie en het zou jammer zijn, wanneer de géniteur aan die eigen
schappen niet voldoende aandacht zou schenken. 

Ik ben ervan overtuigd, dat het zeer belangrijk is, dat het resistentie-onder
zoek wordt voortgezet, maar er zijn zekere remmen. U noemt vorstresistentie 
en men zoekt de oplossing door erfelijke eigenschappen in de rassen te brengen. 
Ik weet, dat er in Engeland in een geheel andere richting gezocht wordt. Het 
schijnt, dat een van de Engelse onderzoekers ontdekt heeft, dat vorstgevoelig-
heid verband houdt met een laag vitamine-K gehalte en een hoog vitamine-C 
gehalte. Er zijn vage aanwijzingen, dat hij er in slagen zal door bespuiting met 
vitamine-C de bloesem ongevoelig te maken. Hij zoekt het dus niet in de rich
ting van een vertraging van de bloei, maar werkelijk in het ongevoelig maken 
door een bespuiting, die het vitamine-C gehalte doet opvoeren. Als men daar 
inderdaad in slaagt, dan geloof ik, dat de animo van de kweker in die richting 
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zal gaan en dat de belangstelling voor het zeer langdurige en kostbare selectie-
werk geringer zal worden. 

Ik kan mij, wat de schurftbestrijding betreft, ook voorstellen, dat men erin 
slaagt een inwendig werkend middel tegen schurft te vinden, waardoor men 
misschien met één of twee bespuitingen bereikt, dat de appels vrij blijven van 
schurft in een bepaald jaar. Ik verwacht dit niet binnen enkele jaren, maar ik 
kan mij voorstellen, dat men op den duur met middelen zal komen, waardoor 
het selectievraagstuk in een heel ander licht zal komen te staan. Ook met die 
dingen moeten wij rekening houden. 

Dr ]. C. 's Jacob: Ik krijg de indruk, dat de heer Hus de resultaten van het 
veredelen op schurftresistentie pas na lange tijd verwacht. Nu heb ik in 1953 
de resultaten in Duitsland gezien en deze resultaten waren buitengewoon 
goed, terwijl men er nog maar een tijdje mee bezig is. Men heeft daar appels 
gekweekt — ik heb ze zelf niet gegeten omdat ze toen nog niet rijp waren — 
die wat kleur, vorm en uiterlijk betreffen, volkomen aan de Cox doen denken 
en die geteeld werden in een aanplant, die volkomen schurftvrij bleef. Als je 
er maar eenmaal één hebt, dan kan je door die ene terug te kruisen met andere 
rassen, het aantal resistente rassen vrij snel vergroten. Ik geloof in elk geval, 
dat het wachten op andere bestrijdingsmiddelen minstens even lang duurt, ter
wijl bovendien de kans bestaat, dat de resistentie verloren gaat doordat de 
schimmel verandert. Ik vermoed trouwens, dat de schurft niet zo spoedig zal 
veranderen, omdat de schurft zich éénmaal per jaar geslachtelijk voortplant. 

h ]. Hus: Hetgeen de heer 's Jacob ons mededeelde is zeer hoopvol. Ik 
had niet verwacht, dat men nu reeds een ras had dat niet alleen schurftvrij is, 
maar ook verder zeer goede eigenschappen heeft. Het moeilijkst lijkt mij de 
juiste combinatie van resistentie en goede eigenschappen. Ik verwacht, dat een 
deel van de aanplant nu inderdaad na verloop van tijd bezet zal worden met 
schurftvrije rassen. 

Dr O. Banga: Er zit een hoop vast aan die ziektebestrijding en daarom heb
ben wij van het begin af aan gezegd, dat het beter is een ras te kweken, dat 
voor een serie ziekten tamelijk resistent is dan een ras, dat voor één ziekte 
helemaal resistent is. 

Ir J. Hus: Volgens de cijfers, die ik U gegeven heb, zijn de kosten van 
een gecombineerde bespuiting slechts weinig hoger dan die van de enkelvou
dige bespuiting. Als men dus niet een practisch volledige resistentie heeft, dan 
zal men toch moeten spuiten en dan stijgen de productiekosten vrij sterk. Slaagt 
men erin een schurftvrij ras te kweken, dan zal dat een enorme besparing geven. 

Ir A. Groot: Ik geloof, dat als wij de beschikking krijgen over ziekteresistente 
rassen de problemen voor de Nederlandse teelt niet kleiner maar groter wor
den, want het wezenlijke probleem van de teelt is het afzetprobleem en dat 
wordt hiermede niet opgelost. 

Ik geef persoonlijk de voorkeur aan het zoeken naar een appel, die nodig is 
op een bepaalde tijd, die goed bewaard kan worden, een goede smaak heeft 
en die rood is. 

Voorzitter: Ik vond deze discussie buitengewoon interessant, omdat niet 
alleen de resistentieselectie, waar wij uiteraard allemaal vóór behoren te zijn, 
aan de orde kwam, maar omdat men bang is, dat als men erin zou slagen een 
ideaal of bijna ideaal, resistent ras te kweken, de bodem uit de markt zou vallen. 
Ik geloof echter, dat wij ernstig moeten streven naar het volmaakte, wel wetend 
intussen, dat het volmaakte niet naast de deur ligt en bij dit streven zal het 
altijd de moeite waard zijn om ook in de ziektebestrijding voor 100 % naar het 
volmaakte te streven. Dat wil niet zeggen, dat wij dit ook altijd bereiken zullen; 
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er zullen altijd weer nieuwe vijanden opstaan, waar wij tegen moeten strijden. 
Iets anders, waar wij nog betrekkelijk weinig over gehoord hebben, is de kwestie 
van de uitbreiding van de teelt van de appels in de laatste twintig jaar. Er is in 
het kort iets gezegd over een situatie van overproductie, die men in een bepaalde 
situatie zou kunnen krijgen en om door middel van de marktanalyse te komen 
tot een meer rationele aanplant. Een zekere zelfbeperking is gewenst om niet op 
den duur een zodanige opbrengst te krijgen, dat we de productie niet meer kun
nen verwerken. Ik geloof, dat dit ook een belangrijk onderdeel is. Er zijn van
morgen belangrijke gezichtspunten naar voren gekomen ook voor de veredeling. 
Het lijkt mij toe, dat de zaak veel ingewikkelder is dan de veredeling van het 
gewas alleen. W e hebben ook te maken met de veredeling van de teler, de 
veredeling van de marktpositie en de veredeling van de consument in het rich
ting geven aan hun smaak, aan de wijze van verhandelen enz. 

Inmiddels is Dr G. de Bakker binnengekomen. 
Voorzitter: Ik heet ook U, Dr de Bakker, hartelijk welkom in ons midden. 

Summary 

To what apple diseases is resistance most desirable 1 Ir P. Hus, Horticultural Advisory 
Officer for Plant Diseases and Pests. 

Resistance to diseases against which no effective control methods are known 
is considered to be at least as important as resistance to diseases already con
trollable. This would make it possible to cut down the cost involved in com
bating diseases. 

Four spraying programmes are discussed, costing Hfl. 913,—, 1097,—•, 
1257,.— and 1226,— per hectare respectively. It is estimated that resistance to 
scab would save Hfl. 390,—•, 540,—-, 686,— and 667,— in these programmes. 
Resistance to woolly aphis and red spider would save Hfl. 150,— and 75,•— 
per hectare respectively. Thus scab-resistance alone would be of great benefit. 
During the discussion attention is drawn to the fact that in Germany much 
progress has been made in breeding a scab-resistant apple. Mention is also 
made of the part that vitamines C en K appear to play in the susceptibility to 
night frosts. 
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Welke eisen stelt de consument aan de appel en hoe kan 
de consument meer rassenkennis worden bijgebracht? 
(Summary p. 24) door 

Mevr. J. H. Duykers 
(Commissie voor huishoudelijke' en gezinsvoorlichting, 
Rotterdam) 

Het eerste gedeelte van deze 
inleiding is vrij moeilijk. Hoe we
ten wij welke appel de doorsnee 
huisvrouw in Nederland wenst? 
Hiervoor zou een groot opinie
onderzoek nodig zijn. 
Ik heb echter verschillende vrou
wengroepen hierover gepolst en 
verscheidene antwoorden gekre
gen. Ik kwam tot de conclusie, dat 
de appel, die de huisvrouw graag 
eet, aan de volgende eisen moet 
voldoen: 
mooi van kleur (niet groen), 
zachtzuur, sappig, zachte schil, 
gaaf en van middelmatige grootte. 

Al deze wensen kunt U gemakkelijk begrijpen. 

1. Mooi van kleur. 
Een appel moet ook decoratief zijn. Het staat gezellig, het doet graag kopen 

en 't geeft ook de indruk smakelijk te zijn. 

2. Zachtzuur. 
Van zachtzuur houden de meeste mensen. Echt zuur kunnen maar weinigen 

appreciëren en zo gaat het ook met zoete appelen. Toch geloof ik zelf, dat er 
meer zoete appelen geteeld moeten worden, daar er veel mensen zijn, die alléén 
zoete appels lusten en het enige bekende ras is Zoete Ermgaard. 

3. Sappig. 
Een sappige appel is nooit stug. Vandaar deze wens. Een stugge appel eet 

moeilijker. 

4. Zachte schil. 

Een appel met een zachte schil behoeft niet geschild te worden. Het is pret
tig als je kunt volstaan met wassen. Vooral als de kinderen uit school komen, 
moeten ze een appel kunnen grijpen en zo uit 't vuistje opeten. Als daar eerst 
een mes en een bordje aan te pas moeten komen, wordt het veel te omslachtig 
en daaraan hebben we in de tegenwoordige huishouding geen behoefte. Ik 
spreek dan nog maar niet over kinderen, die nog te jong zijn om zelf te schillen. 
Deze wensen liggen ten minste zo in een gedeelte van Rotterdam. In andere 
plaatsen van Nederland kunnen de smaken weer anders zijn, maar ik vond 
het toch wel belangrijk U dit even te vertellen. 

5. Gaaf. 
Een appel met brandvlekken of andere nare plekjes ziet er niet ooglijk uit. 
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6. Middelmatige grootte. 
Grote appels zijn schadelijk voor de huishoudportemonnaie en zijn vaak te 

groot om in éénmaal opgegeten te worden. Ook laten ze zich niet gemakkelijk 
op een schaal schikken. 

De dames hadden 2 grieven tegen de huidige appelrassen, n.1.: 
1. Er zijn appels met een grondsmaak. 
2. De vettige schil van sommige appelrassen (b.v. Notarisappel). 

Over deze grieven heb ik gesproken met de dames en hen verteld, dat die 
grondsmaak in sommige bewaarplaatsen ontstaat ten gevolge van een te hoge 
vochtigheid. 

De vette schil van sommige appelrassen komt uit de appel zelf voort. Er zijn 
appelrassen (o.a. Notarisappel), die een waslaag op de schil krijgen en daar 
is niets aan te doen. De doorsnee huisvrouw kent al de appelrassen, die te 
koop worden aangeboden, niet. Zij vraagt aan haar groenteboer ,,'n lekkere 
handappel" of een ,,goede moesappel" en zij vermeldt niet welk ras ze wil 
hebben. Dit is heel jammer, doch als de heren groenteboeren nu zelf de rassen 
maar goed kenden, dan zouden zij de koopsters kunnen adviseren. Ook dit 
laat dikwijls te wensen over. Een goede voorlichting, b.v. met behulp van een 
filmstrip, aan de groenteboeren zou zeer nuttig zijn. 

Toch stel ik mij voor, dat wij de huisvrouwen meer bekendheid kunnen bij
brengen op dit gebied, zodat zij zelf met kennis van zaken appels kunnen ko
pen. Het is niet alleen van groot belang dat de juiste appel op de juiste plaats 
komt, maar het is ook van belang voor het huishoudbudget van de huisvrouw. 

Als de groenteboer nu b.v. zegt: „Goudreinette van 30 of 50", zegt ze 
prompt ,,50", zonder gekeken te hebben wat het verschil is. 

De voorlichting aan huisvrouwen kan gegeven worden door middel van: 

1. Kookcursussen, waarbij meer aandacht aan de verwerking van appels 
moet worden besteed. 

Het komt mij voor, dat de meeste huisvrouwen nog niet de smaak te pakken 
hebben van b.v.: rodekoolsla met appel, hete bliksem, prei met appelmoes, 
appelkoekjes enz. U weet het allemaal wel: iets wat eerst ,,'n nieuwigheidje" is, 
wordt spoedig een gewoonte en zo is het ook met de menu's van de huisvrouw. 

2. Er kunnen door vrouwenverenigingen praatmiddagen georganiseerd 
worden, waar vouwbladen met appelrecepten besproken worden. De leidster 
van deze praatmiddag moet dan de gerechten eerst zelf gemaakt hebben en ze 
tijdens haar praatje tonen en er ook bij vertellen, hoeveel het gerecht kost. De 
meeste huisvrouwen zijn visueel ingesteld; als ze 't maar eenmaal gezien heb
ben, komen ze er gemakkelijk toe, het na te maken. Ook kan op deze praat-
middagen gebruik gemaakt worden van de flanellograaf. De leidster kan dan 
enige menu's samenstellen, waarin appels zijn verwerkt. (Spreekster toont de 
aanwezigen hoe met de flanellograaf gewerkt zou kunnen worden, zie foto). 

Ik zou willen voorstellen, dat het I.V.T. geld beschikbaar stelt voor het doen 
vervaardigen van appelvoorbeelden voor de flanellograaf, zodat de voorlich
ting aan huisvrouwen doelmatiger en intensiever kan geschieden. 

3. Door huisvrouwenavonden te organiseren in samenwerking met de 
N.F.O. 

Wij hebben in Rotterdam reeds tweemaal zo'n avond gehouden en er waren 
ongeveer 1000 vrouwen aanwezig. De dames waren verrukt over het gebodene 
en over alles wat ze gezien en gehoord hadden. Er was een fruitstand, waar 
geraden kon worden naar de namen van een aantal appelrassen. De prijzen, 
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die verloot werden onder de goede oplossers, waren kisten met appels. Ook 
kregen de dames elk een klein kartonnen doosje mee naar huis met 5 ver
schillende appels; op elke vrucht stond de naam van het ras gestempeld. 

4. Door de radiopraatjes meer met appelrecepten te verluchten. 
Ruim 51 % van de Nederlandse huisvrouwen, die naar de radio luisteren, 

zetten ,,De Groenteman" aan; 36 % luistert naar ,,Koken en Kopen", terwijl 
het K.R.O. Nieuws van de groente- en fruitmarkt 38 % van de huisvrouwen 
trekt. 

Positieve waardering. 
De dames vinden genoemde uitzendingen in 't algemeen gezellig, goed, 

aardig en leerzaam. Men blijft op de hoogte met de prijzen. Het noemen van 
de prijzen blijkt van heel groot belang te zijn, want 28 c/c van de huisvrouwen 
die luisteren, doen het om de prijs, 22 % omdat ze willen weten hoe gekookt 
moet worden en 14 % luistert om de recepten. 

Er zou in de genoemde rubrieken voor de radio vaker gesproken moeten 
worden over het nut van de appel als voedingsmiddel en over de vele ge
rechten, waarin fruit en speciaal appels verwerkt worden. Af en toe zou mede
gedeeld moeten worden, welke rassen op dat moment aangevoerd worden, hoe 
ze er uit zien, welke prijs men moet betalen en welke inwendige eigenschap
pen ze hebben. 

5. Door middel van folders verspreiden. 
Er worden reeds door het Centraal Bureau van de Tuinbouwveilingen groen

te- en fruitfolders onder het publiek verspreid. Hoe geschiedt de verspreiding 
echter? Alleen de huisvrouwen, die in de groentewinkel komen, krijgen ze en 
dan ook nog niet altijd. Ongeveer 10 % van de huisvrouwen herinnert zich de 
folder; slechts enkelen lezen ze helemaal en bewaren ze. Een folder uitreiken 
zonder meer, zal mijns inziens weinig helpen. Als deze folders verspreid zou
den worden door middel van de voorlichtingsorganen en de Vrouwenvereni
gingen, zullen zij meer vruchten, in dit geval appels, afwerpen. 

Mijne Heren, ik spreek de wens uit, dat wij een betere appelrassenvoorlich-
ting zullen krijgen en dat binnenkort de groenteboer met een appeldiploma in 
z'n zak loopt en de huisvrouw bij het kopen van appelen, de juiste namen zal 
noemen en haar huisgenoten telkenmale zal verrassen met een smakelijk appel
gerecht. 

Discussie 

De heer P. Blauw: U heeft gezegd, dat de groenteboeren vaak niet in staat 
zijn om de huisvrouw voor te lichten. Ik betwijfel dit wel een beetje. Wij 
hebben althans de indruk, dat sommige groenteboeren zich dommer houden 
dan ze zijn als hen dit van voordeel kan zijn. 

Dan wat die kwestie van de rassenkennis van de huisvrouw aangaat; ja, 
daar mankeert nogal wat aan. Er is eigenlijk maar één ras in Nederland dat 
ze allemaal kennen, nl. de Cox's. Als U in Amsterdam dan ook over de groente
markt loopt, ziet U daar verschillende rassen aangeduid met namen als Cox's 
Laxton en Cox's Allington. Deze groenteboeren maken bewust misbruik van 
de algemeen bekende naam Cox's. Het is van belang, dat de huisvrouwen beter 
worden voorgelicht over de rasnamen. 

Ir A. Groot: Op een kort geleden gehouden vergadering van fruittelers en 
fruithandelaren hebben we gesproken over de Goudreinette. Bij deze gelegen
heid kwamen wij tot de conclusie, dat de Nederlandse jeugd geen Goudreinette 
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meer eet en dat de smaak van de mensen zich van de Goudreinette zou afwen
den. Dit is een zeer belangrijk probleem, ook in verband met de veredeling. En 
daarom zou ik willen vragen: Is het inderdaad zo, dat oudere mensen de Goud-
reinette wel op prijs stellen, maar dat de waardering voor deze appel lang
zamerhand verdwijnt? 

Mevr. } . H. Duykers: Inderdaad is het waar, dat de Goudreinette no. 2 
stond en de Cox's no. 1, toen ik aan de huisvrouwen op verschillende bijeen
komsten vroeg, welke appels ze het lekkerste vonden. Het is ook zo, dat de 
kinderen niet zo gemakkelijk grijpen naar de Goudreinette en wel naar de Cox's. 
Oudere mensen — zo tussen de 60 en de 70 jaar — grijpen naar een Goud
reinette, omdat dit een lekkere appel is en ook omdat deze iets vertrouwds 
voor hen heeft. Ze hebben nooit anders geweten en ze vinden de Goudreinette 
al sedert lang een smakelijke appel; de Cox's vinden ze ook wel lekker, maar 
die is voor hen toch altijd nog weer min of meer een nieuwtje. 

Voorzitter: Conservatisme speelt hier dus blijkbaar een grote rol. 
De heer } . H. Rüger: Ik heb een huisvrouwenavond meegemaakt in Gorin-

chem en daar waren toen prima Cox's Orange, Jonathan, Winston enz. opge
steld. Later hoorde ik als reactie: Ja, dat was in het algemeen allemaal prach
tig, maar die appels waren te duur voor de huisvrouwen! Ik meen, dat het een 
zekere fout is, dat men alleen het allerbeste zou laten zien. Wij zouden ook 
met appels moeten komen, die wel iets minder van kwaliteit zijn, maar die toch 
goed smaken. 

Mevr. } . H. Duykers: Het zou erg goed zijn als er óók goedkopere soorten 
appelen getoond werden en dat er in een praatje iets verteld werd over de 
rassen en de kwaliteiten en over het feit, dat je een andere kwaliteit met een 
andere kleur kunt kopen, die lager in prijs is. 

Dr O. Banga: W e hebben wel de gedachte gehad, dat wij moesten proberen 
de huisvrouwen meer kennis bij te brengen over de fruit- en groenterassen. 
Ziet U hier een weg voor? Ik heb de indruk gekregen, dat wij het be'ter niet 
via de groenteboeren kunnen doen, zoals we aanvankelijk van plan waren. 

De heer H. A. Offermans: Ik zou willen vragen wat het bezwaar is om de 
appel in de cellophaan te verpakken, waarop de rasnaam staat. 

Mevr. J. H. Duykers: In Amerika wordt veel fruit verkocht in een prach
tige verpakking. De Hollandse huisvrouw weet, dat ze die verpakking ook moet 
betalen en koopt ze daarom niet. Op de avonden, die wij georagniseerd hebben, 
in samenwerking met de N.F.O., stond op elke appel de naam gedrukt. Dit 
lijkt mij een veel goedkoper systeem. 

De heer de Beaufort: Belangrijke hulpmiddelen bij de voorlichting aan huis
vrouwen zijn de vrouwenbladen zoals: Het Rijk der Vrouw, Libelle, Beatrijs enz. 

Mevr. J. H. Duykers: Inderdaad worden bladen als Libelle en Margriet 
heel veel gelezen door de huisvrouwen. Maar het is daarbij meer om de ver
haaltjes en om de prijsvragen begonnen dan om de recepten. 

De heer ]. H. Rüger: De kring Geldermalsen is van plan excursies te orga
niseren in de kersentijd en deze t.z.t. uit te breiden tot de maanden Augustus 
en September om de dames ook in kennis te brengen met het fruit, dat in die 
tijd rijp is. Ook hiervan gaat een stimulerende werking uit. 

Voorzitter: Het begint dus allemaal wel te groeien. 
Mevr. ]. H. Duykers: Wij hebben in Rotterdam ook afgesproken met de 

Kring Zuid-Holland van de N.F.O., dat we in de maanden September en 
October uitstapjes zullen maken in autobussen, waarbij wij de boomgaarden 
zullen bezoeken. 
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Summary 

What does the consumer expect of an apple and how can he be made more „variety-
minded"? Mrs. J. H. Duykers, Advisory Committee on Domestic Affairs. 

The average housewife likes apples to have a fine colour, a soft peel, to be 
slightly acid, succulent, sound and of medium size. Children often do not like 
to peel their apple and mother has not always the time to do it. Most house
wives cannot distinguish between the varieties of apple offered them. Many 
retailers are either unable to give the required advice or are unwilling to do so. 

Housewives could be made more ,,variety-minded" by dealing with the 
subject in cookery classes, women's gatherings arranged by the Netherlands 
Fruitgrowers Association, and in radio talks for housewives. 

Any folders on the subject should be distributed through the advisory ser
vices and the women's associations. 

Not only high quality apples but also those slightly inferior in quality should 
be shown at exhibitions, demonstrations and similar functions. 

During the discussions many members pronounced themselves in favour of 
stamping the variety names on apples that are offered for consumption on 
such occasions, whether against payment or not. The Dutch housewife does not 
care for luxury wrappings. 
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Gewenste sortimentsverbetering met het oog op de verwer
king van appels 
(Summary p. 31) door 

Ir A, K. Zwecde 
(Directeur van het Instituut voor Bewaring en Verwerking van 
Tuinbouwproducten) 

Ter inleiding van dit onderwerp zal ik eerst met U nagaan welke rol de 
verwerkende industrie speelt bij de afzet van appels en daarna welk aandeel 
appels hebben in de verwerkende industrie. 

Het antwoord op deze beide vragen is namelijk in sterke mate bepalend in 
hoeverre het zin heeft moeite te doen voor sortimentsverbetering met het oog 
op de verwerkende industrie. Als de teler weinig afzet naar deze industrie, zal 
hij ook weinig geneigd zijn om wijzigingen in het sortiment aan te brengen 
in het belang van laatstgenoemde. 

Wanneer de appel voor de verwerker van ondergeschikt belang mocht zijn 
dan zal deze zich aan sortimentsverbeteringen weinig gelegen laten liggen. 

Na behandeling van deze vragen wil ik met U nagaan voor welke doeleinden, 
voor welke producten de appel in de industrie gebezigd wordt en U daarbij 
zeer beknopt enkele van de belangrijkste technologische bewerkingen noemen. 
Op directe moeilijkheden, welke de fabrikant daarbij als gevolg van rassen-
eigenschappen ondervindt, ga ik niet in, aangezien dit door de volgende spreker 
zal worden behandeld. 

Wel zou ik aan de hand van gegevens, voorzover die mij bekend zijn, een 
voorzichtige speculatie willen wagen over de richting waarin de verwerking 
van appels zich in de naaste toekomst wellicht zal gaan ontwikkelen. 

Daarbij aansluitend mogen dan enige algemene suggesties worden gedaan 
over wenselijke verbeteringen in de eigenschappen van appelen, welke met 
deze veronderstelde ontwikkeling verband zouden houden. 

Ten slotte kan misschien een enkel voorbeeld uit de erfelijke achtergrond, 
waartegen de eigenschappen zich afspelen, Uw belangstelling wekken. 

Uit de wijze waarop ik U hier de inhoud van hetgeen ik ga bespreken ge
schetst heb, zult U wel begrepen hebben, dat ik mezelf zeker niet inbeeld het 
laatste woord over dit onderwerp te kunnen zeggen. W a t volgt moet niet 
anders beluisterd worden dan als enige persoonlijke en aanvechtbare bespiege
lingen verbonden aan bestaande feiten. 

Welk aandeel heeft de verwerkende industrie in de afzet van appels en 
welk aandeel heeft de appel in de verwerkende industrie. 

Een oordeel hierover kan men zich uitsluitend verwerven aan de hand van 
statistische cijfers. De vraag is welke maatstaf gekozen moet worden, de ge-
wichtshoeveelheden of de geldelijke omzetten. Ik ben geneigd om te besluiten 
dat de laatstgenoemde voor mijn verdere betoog de nuttigste zou zijn. Jammer 
genoeg staan mij hierover echter geen betrouwbare gegevens ter beschikking. 

De gegevens van het Centraal Bureau voor de Statistiek verschaffen ons 
het nodige materiaal om vergelijkingen te kunnen maken. Als basis nam ik de 
twee seizoenen 1949/50 en 1950/51 en daaruit het gemiddelde. 

De gegevens worden vermeld in tabel 1. Daarbij worden geen absolute bedra
gen opgegeven maar procenten, verhoudingsgetallen dus, omdat deze illustra
tiever zijn ter vergelijking. 
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